
A polgármester elmondta: idén
teljesen megújult az Egerszegi Ad-
vent Dísz téri elrendezése és a
hozzá kapcsolódó programok is.
Prenner Beáta, a KISOSZ Zala
Megyei Szervezetének elnöke,
Flaisz Gergõ, a Keresztury VMK
igazgatója és Kelemen Attila, a Za-
laegerszegi Rendezvényszervezõ
Kft. ügyvezetõje hosszú hetek óta
dolgoztak azon, hogy minden a he-
lyére kerüljön a nyitásra. Rengeteg
új látványelem várja már most is a
közönséget a vásár területén, sõt
megújult a pavilonok elrendezése
is. 

A polgármester arról is beszá-
molt, hogy november 27-én dél-
elõtt megérkezett a város fenyõfá-
ja, melyet ezúttal dr. Simon Gábor
ajánlott fel. A 12 méter magas fe-
nyõt a hét folyamán díszítik fel a
polgármesteri hivatal munkatársai.

A sajtóbejáráson Kelemen Attila

több új látnivalóra is felhívta a fi-
gyelmet. A Dísz téren berendeztek
egy fotózásra alkalmas „szobát”,
ahol bárki hangulatos karácsonyi
képeket készíthet. A szökõkutat
„becsomagolták”, és egy dobogó
segítségével ülõhelyeket alakítot-
tak ki a fedett sátor alatt. Itt esõ,
vagy havazás idején is le lehet
majd ülni; körülbelül 120 fõ fér el a
hangulatos „melegedõben”. Az idei
vásárra ezen túlmenõen is több
padot és széket helyeztek el, az
elõzõ években ugyanis többen ki-
fogásolták, hogy kevés az ülõhely. 

Ismét üzemel a jégpálya, mely
már várja a korcsolyázni vágyókat.
Új elemként pedig egy színes, kivi-
lágított körhintát állítottak fel az
Európa térre, ami az adventi idõ-
szakban minden bizonnyal sok
örömet okoz a gyerekeknek.

Péntektõl a Tudomány és Tech-
nika Házának homlokzatán, vala-

mint a szalagház oldalán fényfes-
tések is díszelegnek, fokozva az
ünnepi hangulatot. A díszkivilágí-
tást ünnepélyes keretek között
kapcsolták fel a téren, ahol Balaicz
Zoltán polgármester és családja
köszöntötte az egybegyûlteket,
majd kisfiával megnyomták azt a
gombot, amely aktiválta a látvány-
elemeket.

Kelemen Attila az új fényele-
mekkel kapcsolatban érdeklõdé-
sünkre elmondta: a vásár korábbi
nevébõl kiindulva a tér bejáratához
elhelyeztek egy világító „aranyka-
put”. Emellett ledes szelfipont, ka-
rácsonyi csúcsdísz, világító harang
és fényfüzéres oszlop látható a
Dísz téren. A városháza elõtt pedig
egy fénysátor várja a látogatókat a
feldíszített karácsonyfa mellett.

– pet –

Sokat fáradozott azon, hogy a
két világháború közötti idõszakban
létrejöjjön Zalaegerszegen egy
önálló múzeum, vagy legalább egy
olyan kiállítótér, mely Göcsej nép-
rajzi értékeit bemutatja.

Gönczi Ferenc halálának évfor-
dulója alkalmából emlékkonferen-
ciát szervezett a Zalaegerszegi
Múzeumok Igazgatósága és a Ma-
gyar Néprajzi Társaság Nemzeti-
ségi Szakosztálya. A rendezvény-
nek a Göcseji Múzeum adott ott-
hont, nyitányként a szervezõk ko-
szorút helyeztek el a múzeum elõtt
álló Gönczi-szobor elõtt. A meg-

emlékezésen jelen volt többek kö-
zött Pácsonyi Imre, a Zala Várme-
gyei Közgyûlés alelnöke, Gecse
Péter, Zalaegerszeg alpolgármes-
tere, valamint Gazdagné Gecse
Anna, Nemesrádó polgármestere.
A múzeum részérõl dr. Kostyál
László tudományos igazgató és
Béres Katalin történész helyezték
el az emlékezés koszorúját az öt-
ven évvel ezelõtt felavatott mell-
szobornál.

A fõhajtást követõ emlékkonfe-
rencián Horváth Sándor, a Magyar
Néprajzi Társaság Nemzetiségi
Szakosztályának képviseletében
elmondta, hogy egyesületük szinte
az egész országot lefedi és az
egyik legrégebbi civil szervezet-
nek számítanak. Gönczi Ferenc
emlékét többek között azért ápol-
ják, mert voltak nemzetiségi kuta-

tásai is, például a Mura menti hor-
vátok és a Zala megyei szlovének
körében. Kostyál László pedig úgy
emlékezett meg Gönczirõl, mint
aki folyamatosan „terepen” volt,
vagyis járta Göcsej és Hetés tele-
püléseit, eldugott falvait. Kirándult,
misékre és falusi ünnepségekre
járt, ha úgy látta jónak halászott,
vadászott. Sokszor a parasztem-
berek szerény hajlékaiban kapott
szállást, ami szintén fontos megfi-
gyelési terület volt számára. A vi-
déki emberek életformáját, tárgy-
kultúráját, szokásait így a lehetõ
legközvetlenebb módon figyelhet-
te meg.

Az elõadók közül Béres Katalin
történész-muzeológus a két világ-
háború közötti idõszak múzeum-
alapítási kísérleteibe avatta be a
hallgatóságot. Mint ismert, az
1920-as, '30-as években ország-
szerte elkezdõdött a turizmus fej-
lesztése, melybõl Zala sem ma-
radhatott ki. 

(Folytatás a 3. oldalon.)
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MEGNYÍLT AZ ADVENTI VÁSÁR
ÚJ LÁTVÁNYELEMEK ZALAEGERSZEG BELVÁROSÁBAN

GÖNCZI FERENC NÉPRAJZKUTATÓ EMLÉKEZETE
GYÛJTÕMUNKA ÉS MÚZEUMALAPÍTÁSI KÍSÉRLET

Hetvenöt éve hunyt el a nemesrádói születésû Gönczi Ferenc
néprajzkutató, a zalai és somogyi népszokások, népmûvészeti
tárgyak lelkes gyûjtõje, a göcseji és hetési nép jellemének tanul-
mányozója.

EGYEZTETÉS
A városházán, Balaicz Zoltán

polgármester és dr. Kovács Gá-
bor fõjegyzõ fogadták Kis Kornél
atyát, az olai Jézus Szíve feren-
ces plébániatemplom új plébáno-
sát, aki beszámolt a terveirõl. 

Szó esett a templom és a ko-
lostor 2027-ben esedékes 100
éves jubileumára való felkészülés-
rõl is.

Megnyílt a zalaegerszegi adventi vásár. A városháza elõtti tér és
a Dísz tér kínálatáról és az idei év új látványelemeirõl Balaicz Zol-
tán polgármester és Kelemen Attila, a Zalaegerszegi Rendezvény-
szervezõ Kft. ügyvezetõje tartott sajtótájékoztatót a helyszínen.



– bánfi kati –

A rendezvényen megjelenteket,
Németh Gábor önkormányzati
képviselõ, a nevezett egyesület
képviselõje köszöntötte. Egyéb-
ként sportolóként is jegyzi a vá-
ros a nevét, ezzel kapcsolatban
elmondta:

– Nemcsak a testi önvéde-
lem fontos, ami szerencsére Za-
laegerszegen nem sok problé-
mát okoz, hanem a más veszé-
lyek. Az elõadónk országosan
errõl beszél, egyre nagyobb
nyilvánosság elõtt. 

Majd Tóth László alezredes,
a Zala Vármegyei Rendõr-fõka-
pitányság bûnmegelõzési alosz-
tályvezetõje fejezte ki egyetér-
tését a civil kezdeményezéssel
kapcsolatban. Hozzátette, ma a
legnagyobb veszélyt az online
tér jelenti, és minden generációt
érint ez a probléma. A bûnügyi
statisztikában az elsõ helyen lé-
võ lopás bûncselekményét felvál-
totta a csalás, és ez fõként az
online térben elkövetett esetek
miatt van. Az alezredes megje-
gyezte, a nagy számok törvénye
alapján mindig van, aki bedõl
ezeknek. A fiatalok pedig egy
olyan párhuzamos valóságban él-
nek, melynek mélységeirõl a szü-
lõknek nincs is fogalmuk, és így
tenni sem tudnak ellene. 

– A feladat túlmutat a rendõrsé-
gen, civil összefogásra van szük-
ség. De nemcsak a szülõi felelõs-
séggel kell szembenézni, hanem a
szülõk saját függõségeivel is ezen
a téren. Egy friss budapesti kuta-
tás kimutatta, hogy ezer gyerekbõl
a 80 százalék szenved el abúzust
(bántalmazást, visszaélést), 35

százalék szexuális abúzust. A té-
máról tehát beszélni kell, hogy a
jövõ generáció nagyobb bizton-
ságban legyen. 

Pöltl Ákos, aki két témát járt kö-
rül, felszólalásában a digitális tér-
ben tapasztalható gazdasági ma-
nipulációs mechanizmusokat és
mindennek a gyerekek mentális
egészségére gyakorolt hatását.
Túlhasználatot és függõséget töb-
bek között a közösségi média, a
videójátékok és a pornográf tartal-
mak okozhatnak – mondta. 

– Mikor adjunk a gyerek kezébe
okostelefont? – kérdezik sokszor.
Akkor, ha nem bánod, ha pornog-
ráf tartalmakkal találkozik. A ki-
bertérben a legfõbb probléma a
szexuális kizsákmányolás, és ez
akkor is így van, ha ezt nem akar-
juk tudomásul venni. A helyes ne-
velés a digitális világgal kapcsolat-
ban az értékrendadás, útmutatás

és a szülõi minta – kezdte mon-
dandóját Pöltl Ákos, majd kutatá-
sokra hivatkozva folytatta. – Ami-
kor például orvosnál várakozva a
gyerek kezébe telefont adunk,
vagy a boltban a hisztit ezzel csil-
lapítjuk, arra nevelünk, hogy
stresszhelyzetben megoldás a
képernyõ. Az agyfejlõdést a napi
15-nél gyakoribb telefonnézés ká-
rosan befolyásolja. Sorrendben a

legnagyobb gond a használat
gyakorisága, a használat hosz-
sza, vagyis a képernyõidõ, illet-
ve az erõszakos tartalmak. Ma
a 8 évesek 31 százalékának
van saját telefonja, és ez az
életkor lefele tolódik, ami rosz-
szabb mentális állapotokat
eredményez. A kevesebb alvás,
a személyes kapcsolatok gyé-
rülése és a kevés fizikai aktivi-
tás, ami szintén nagy mérték-
ben a képernyõ rovására írható,
a kognitív képességek fejlõdé-
sére kedvezõtlen.

A gazdasági hatásokkal kap-
csolatban megjegyezte, az öt
legnagyobb internetes cég va-
gyona a világ 17. legerõsebb or-
szága gazdagságának felel
meg. Nem volt még a történe-
lemben ilyen, hogy maroknyi

embernek ekkora hatalma legyen
az egész világon technológián és
pénzen keresztül. A céljuk a minél
nagyobb mértékû figyelem meg-
szerzése, mert ez számukra hirde-
tõket, azaz bevételt jelent. Az al-
vás csökkenése több kiaknázható
figyelmet jelent, különösen a fiata-
lok körében, akiknél egyre több
idõt vesz el a szórakoztató jelleg-
gel használt internet (videók, játé-
kok, közösségi oldalak). Miközben
a reklám hatásosságáról folyama-
tos visszacsatolásuk van, ezért ál-
landóan finomhangolható a jobb
eredmények érdekében. 

– A figyelemgazdaság eszkö-
zei, az ingyenes platformok, sze-
mélyes adatgyûjtés (folyamato-
san), erre alapozott tartalomaján-

lások, felületi manipuláció (például
a „sötét mintázat”), idõszakos ju-
talmazás. – Az elõadó beszélt még
az emberi agy felépítésérõl és a
függõséget okozó extra dopamin-
termelésrõl, melyet szintén okoz-
hatnak a netes tartalmak (erõsza-
kos játék, durva pornográfia). A
szülõknek tisztában kell lenni ez-
zel, mert a gyerek agyának fejlett-
sége alapján még nem képes a tu-
datosságra. És nem elég errõl
egyszer beszélni vele, hanem fo-
lyamatosan fel kell hívni a figyel-
met a valós veszélyekre. A közös-
ségi média veszélyes üzem. A
személyes képerenyõn nézett dol-
gok 99 százaléka szórakoztató jel-
legû, elvonja a figyelmet, függõsé-
get okozhat. Ezt meg kell szüntet-
ni. Ehhez hiteles szülõnek kell len-
ni, egyébként a gyerek a kérdései-
vel a kortárs csoporthoz fordul.
Tudni kell, hogy nem a gyerekkel,
hanem a dopaminnal harcol ilyen-
kor a szülõ – hangzott el többek
között. 

Végül szó esett a digitális deto-
xikációról és azon országokról,
ahol hivatalosan is elismerték az
okostelefonok káros hatását, és
visszaszorítják az iskolai haszná-
latot (például Svédországban).

A múlt héten a Kölcsey-gimná-
zium adott otthont a fiatalok talál-
kozásának, az eseményen közel
200-an vettek részt. Balaicz Zoltán
polgármester a sajtó képviselõinek
elmondta: 2007-ben rendeztek
elõször ilyen összejövetelt, me-
lyen még kevesen vettek részt, az-

tán egyre többen lettek azok a fia-
talok, akik támogatják a városve-
zetés munkáját. „Szeretjük, ha az
emberek érzik, hogy nem csak a
múlt és a jelen városa Zalaeger-
szeg, hanem a jövõé is. Törek-
szünk a jó kapcsolatra, meghall-
gatjuk a véleményüket, az esetle-

ges kritikáikat a fiataloknak, így
tudjuk közösen építeni a várost,
ami már tulajdonképpen nekik
épül” – fogalmazott a polgármes-
ter.

Vigh László országgyûlési
képviselõ örömét fejezte ki, hogy
kétszáz fiatal kiáll a keresztény-
konzervatív-polgári értékrend
mellett a városban és segíti a
munkájukat. A választásokra való
felkészülésben számítanak rájuk,
mert nem mindegy, kik lesznek a
települések polgármesterei 2024-
ben. Ugyanilyen fontos az euró-
pai parlamenti választás is, na-
gyon fontos, kiket küld Magyaror-
szág az Unióba – tette hozzá.

A Fiatalok estjének vendége

volt Dömötör Csaba, a Miniszterel-
nöki Kabinetiroda parlamenti ál-
lamtitkára. Szólt a nemzeti konzul-
tációról és a szuverenitásunk vé-
delmérõl. Mint fogalmazott, a téma
biztonsági vonatkozása, hogy ki-
maradjunk a háborúból, gazdasági
téren a rezsitámogatás fontossá-
gát és az extraprofitadók fenntar-
tását valamint az uniós források
minél elõbbi érkezését említette. A
politikus kifejtette: a szuverenitási
törvénycsomag jóvoltából sokkal
szigorúbb büntetésre számíthat a
jövõben az, aki külföldrõl pénzt fo-
gad el, és azt kampánycélokra
használja. Az a céljuk, hogy a leg-
fontosabb döntéseket saját kéz-
ben tartsák.
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FIATALOK ESTJE
Országos összehasonlításban Zalaegerszegen segíti a legtöbb

fiatal a Fidesz és a KDNP, valamint a hivatalban lévõ városveze-
tés munkáját, ezért évek óta egy külön eseményen, a Fiatalok
estjén mondanak köszönetet támogatásukért.

Zala vármegyébõl indult ez a
hagyomány, hiszen 1987-ben a
Magyar Vöröskereszt országos
kongresszusán dr. Szabó Gyulá-
né, az akkori KÖGÁZ – kõolajipari

vállalat – zalaegerszegi finomítójá-
nak vöröskeresztes titkára javasol-
ta, hogy a véradóknak is legyen
ünnepe. Hivatalosan 1988-tól ün-
neplik hazánkban a véradók nap-
ját- emlékezett vissza a dr. Ba-
racskai Józsefné, a szervezet me-
gyei igazgatója.

A Palatinus étterembe szerve-
zett ünnepségen Németh Ágnes, a
Vöröskereszt vármegyei elnöke
mondott köszöntõt, melyben saját
váradó tapasztalatairól beszélt és
megköszönte azoknak, akik vér-
adásukkal segítették embertársai-
kat. 

Zalában közel 25 ezer véradót
tartanak nyilván, és évente 11.500

véradó megjelenésével biztosítha-
tó a megfelelõ mennyiségû vérké-
szítmény. Az országos adatok
szerint évente 400 ezer betegnek
van szüksége vérre, amelyhez na-

ponta 1600–1800 véradó szüksé-
ges. Minden egység levett vérbõl
háromféle vérkészítményt állíta-
nak elõ, ezeket akár három külön-
bözõ beteg is megkaphatja, innen
ered a szervezet szlogenje: Adj
vért, és ments meg három életet! 

A rendezvényen részt vett Bali
Zoltán alpolgármester, aki a város
nevében megköszönte a véradók
önzetlen segítségnyújtását. 

Az ünnepségen az 50 vagy an-
nál többször vért adókat köszön-
tötték. Hárman kiemelkednek a
donorok közül, hiszen Fodor Lász-
ló 160, Dolgos Péter 180 és
Windisch Ernõ 199 alkalommal
adott már vért.

November 27-én a magyar véradókat ünnepeljük. Zalaegersze-
gen a Magyar Vöröskereszt Zala Vármegyei Szervezetének szer-
vezésében immár 22. alkalommal köszöntötték a többszörös vér-
adókat és elismeréseket adtak át. Idén összesen 126 véradót hív-
tak meg az ünnepségre. 

VÉRADÓKAT KÖSZÖNTÖTTEK CIVIL VÉDELEM A KIBERTÉR ELLEN
„A KÖZÖSSÉGI MÉDIA VESZÉLYES ÜZEM”

Egykor a parki „mutogatós bácsik” jelentették a gyerekekre a
veszélyt, ma viszont a bezárt szobaajtó mögötti, saját képernyõs
internetezés. Minderrõl és a digitális önvédelemrõl a Civil Védel-
mi Intézet Egyesület elsõ programján beszélt Pöltl Ákos közgaz-
dász, családbiztonsági szakértõ, a Pannon Egyetem munkatársa
a Városi Hangverseny- és Kiállítóteremben. 

Pöltl Ákos



– pet –

Czeglédy András elnök a ren-
dezvény elején elmondta, hogy
az ülés témájához az adott apro-
pót, hogy az önkormányzat hat
évvel ezelõtt fogadta el a telepü-
léskép védelmérõl szóló helyi
rendeletet, melynek melléklete-
ként egy településképi arculati
kézikönyv is készült. A rendelet
többek között meghatározza a te-
lepülésképi szempontból megha-
tározó területeket és követelmé-
nyeket, a helyi építészeti örökség
védelmének és a településkép
érvényesítésének eszközeit. De
azt is, hogy az egyes reklámhor-
dozók elhelyezésének mik a kri-
tériumai.

Az elnök hangsúlyozta, hogy a
rendelet szerint a településkép
védelme a helyi társadalom,
vagyis a civil lakosság bevonásá-
val történik, és az egyes változá-
soknak párbeszéden, konszen-
zuson kellene alapulnia. Ez a tár-
sadalmi párbeszéd viszont nem
igazán valósult meg az egyesület
szerint. Sokszor még a városvé-
dõk is csak akkor értesülnek a
változásokról (építkezésekrõl,
felújításokról), amikor már nincs
lehetõség módosításra.

Mint fogalmazott: örömmel és
aggodalommal vegyesen figyel-
ték az elmúlt hat év eseményeit.
Összességében dicséret illeti a
várost, hiszen Zalaegerszeg ké-
pe most olyan, amilyennek ritkán
látjuk. Rengeteg felújítás történt

(melyek között jól és kevésbé jól
sikerültek is vannak), a közterek,
parkok állapota szintén sokkal
jobb és szebb, mint évtizedekkel
ezelõtt. Örömteli, hogy a belvá-
ros régi épületei szinte egytõl
egyig megújultak. Kifogás talán
annyi lehet, hogy a rekonstruk-
ciók után a drapp és bézs színek
uralkodnak. Bár az arculati kézi-
könyv szerint a pasztell színek,
halvány árnyalatok élveznek
elõnyt, de a színskála azért ennél
több lehetõséget rejtene magá-
ban. A városvédõket aggodalom-
mal tölti el a színház épületének
és a színészlakásoknak az álla-
pota, sorsa. Évek óta húzódik a
felújítás, az állaguk pedig egyre
romlik.  Remélik, hogy néhány év
múlva nem egy „városképi hiba-
ként” kell majd a szétesõ épüle-
tekre tekinteni – hangzott el.

Az ülésen a legtöbb kritikát a
Kálvária tér átalakítása és átne-

vezése kapta. Mint ismert, a par-
kot Rózsák terére keresztelték,
ami miatt a Városvédõ Egyesület
kérvényt nyújtott be az önkor-
mányzathoz annak érdekében,
hogy a tér kapja vissza eredeti
nevét. Kifogásolták továbbá,
hogy a régi szökõkút medencéjé-
nek megszüntetésével és a Kis
makrancos szobor áthelyezésé-
vel a székelykapu lett a tér fõ lát-
ványeleme, ráadásul a civilek
szerint az újonnan kialakított gya-
logutak iránya sem pontos. A
többség szívesebben látná a szé-
kelykaput a Dózsa ligetben, a
Wass Albert-szobor környékén. A
tagság közül pedig sokan a Kál-
vária tér új padjait is kritizálták:
mivel támlanélküliek, ezért nem
kényelmesek. 

Az önkormányzat részérõl Bali
Zoltán alpolgármester és Méhes-
né Tatár Eszter fõépítész vett
részt az összejövetelen. Az alpol-
gármester az észrevételekre rea-
gálva elmondta: az önkormány-
zatnak három célja volt az egyko-
ri Kálvária tér átalakításával kap-
csolatban. Fontos volt, hogy a te-

metõ elõtti, rossz állapotú parko-
ló szûnjön meg, növelve ezzel a
zöldfelület nagyságát. Szempont
volt továbbá, hogy találják meg
azokat a közlekedési irányokat,
amerre az emberek ösztönösen
mennek. A gyalogosok mozgását
a helyszínen meg is figyelték a
szakemberek az utak tervezése
elõtt. A harmadik szempont pedig
az volt, hogy egy olyan modern
szökõkút létesüljön, mely ener-
giahatékony, fenntartható és az
üzemeltetése lehetõleg ne annyi-
ba kerüljön, mint egy óvodáé (az
alpolgármester szerint a Dísz téri
tulipános kút fenntartása egy
közintézményével vetekszik). Az
önkormányzat e kritériumokon
túlmenõen szabad kezet adott a
tér és az új szökõkút tervezõjé-
nek, Fülöp Tibor építésznek.

Czeglédy András az ülés so-
rán javasolta, hogy jó lenne létre-
hozni egy olyan fórumot, ahol a
város megismertetné a lakosság-
gal a tervezett változtatásokat,
építkezéseket, hogy idõben le-
hessen javaslatokat, kritikai ész-
revételeket tenni.

3Aktuális

(Folytatás az 1. oldalról.)
Ekkor indult el a megye népraj-

zi értékeinek feltárása, kincseinek
begyûjtése; a munkában Gönczi
Ferencnek is oroszlánrésze volt.
A kezdeti sikereket egy nagysza-
bású kiállításon mutatták be az
1935-ös Göcseji Hét programso-
rozaton. A cél az volt, hogy a láto-
gatókkal (akik közül sokan a fõvá-
rosból érkeztek) megismertessék
Göcsej és a városkörnyék kultu-
rális értékeit, egyedi vonásait, és
hogy bekapcsolják a várost a ha-
zai turizmus vérkeringésébe. Ha-
sonló célja lett volna egy állandó
kiállítóhely, vagy múzeum életre
hívásának is, ami azonban a má-
sodik világháború kitörése és
egyéb akadályok miatt nem tör-
tént meg. 

Bár létrejött az úgynevezett
Göcseji Gyûjtemény (mely a volt
Kazinczy téri városháza emeleté-
re került), és társadalmi mozga-
lom is kibontakozott a múzeum
ügyéért, de intézményes forma

végül nem jött létre ebben az idõ-
szakban. A közel 4000 darab
tárgyból álló gyûjtemény a háború
végére jelentõsen megcsappant
(mindössze 400 darab maradt). A
régóta vágyott múzeum csak
1950-ben valósult meg, mégpe-
dig állami forrásból; Gönczi Fe-
renc ezt már nem érhette meg.

Az ülésen Kiss Nóra etnográ-
fus (Göcseji Múzeum) Gönczi te-
repmunkamódszerérõl tartott elõ-
adást, Gyanó Szilvia etnográfus
(Thúry György Múzeum) pedig a
zalai népviseletek kutatásáról, il-
letve annak „fehér foltjairól” be-
szélt, további gyûjtõ- és elemzõ-
munkát sürgetve a témában.

Gönczi Ferenc a néprajzi kuta-
tómunka mellett 1912-tõl mintegy
tíz éven át Somogy vármegye
tanfelügyelõjeként dolgozott,
majd – immár nyugdíjasként – a
kaposvári múzeum igazgatója
lett. Ezt a tisztséget 1948-ban (87
évesen) bekövetkezett haláláig
látta el.

GÖNCZI FERENC NÉPRAJZKUTATÓ EMLÉKEZETE
GYÛJTÕMUNKA ÉS MÚZEUMALAPÍTÁSI KÍSÉRLET

A Mindszenty-iskola kilencedi-
kes diákjai szinte megtöltötték a
konferenciatermet, ahol Bogár
Beáta, a ZalaZONE InnoTech
Nonprofit Kft. programkoordináto-
ra köszöntötte a fiatalokat és is-
mertette a látogatás programját. A
bemutató elõtt Vigh László or-
szággyûlési képviselõ is szólt a
diákokhoz, majd a tesztpálya
3000. látogatójának, a 9/A osztá-
lyos Nagy Zoénak adott át aján-
dékcsomagot. 

A program elején Ritecz Balázs
projektkoordinátor tartott bemutató
prezentációt a tesztpályáról, majd
buszokkal közel 22 kilométeres tú-
ra keretében a saját szemükkel is
megnézhették a fiatalok a tesztpá-
lyát. 

A ZalaZONE InnoTech Non-
profit Kft. fõ feladata a ZalaZONE

tesztpálya nem gazdasági célú
kutatás-fejlesztési tevékenységei-
nek koordinálása, valamint ezek
széles körû társadalmi bemutatá-
sa és megismertetése, oktatási in-
tézményekkel történõ hosszú távú
kapcsolat kiépítése a képzett
munkaerõ-utánpótlás biztosítása,
a fiatal generációk visszacsábítá-
sa, helyben tartása érdekében –
foglalta össze Bogár Beáta.

A program keretében 2023.
február 1–november 30. között
35 zalai és dunántúli alap-, kö-
zép- és felsõfokú oktatási intéz-
ménybõl összesen 2980 diák
számára mutattuk be a tesztpá-
lyát és az itt folyó kutatási tevé-
kenységeket, amely szám a
Mindszenty-iskola diákjaival már
háromezer diáklátogató fölé ug-
rott – fogalmazott. 

ISKOLÁSOK LÁTOGATÁSA
A 3000. DIÁKOT KÖSZÖNTÖTTÉK

Pályaorientációs program keretében közel száz fõvel érkeztek
a ZalaZONE Jármûipari Tesztpályára a zalaegerszegi Mindszenty
József Általános Iskola, Gimnázium és Kollégium diákjai, akik kö-
zött ott volt a 3000. diáklátogató is, akit Vigh László országgyûlé-
si képviselõ köszöntött. 

A hivatalnak jelenleg 118
nyugdíjasa van, akik a városhá-
zán fejezték be munkájukat és
innen mentek nyugállományba.
Az utolsó, 2022-es találkozó óta
hatan lettek nyugdíjasok.

A rendezvényt az idei eszten-
dõben is megszervezték, és a
vacsoraesten számos egykori

dolgozó megjelent. Az ünnepsé-
gen beszédet mondott a már hu-
szonkét éve a városházán dolgo-
zó Balaicz Zoltán polgármester,
a Városi Idõsügyi Tanács elnöke,
valamint dr. Kovács Gábor fõ-
jegyzõ, végül dr. Sándor Erzsé-
bet aljegyzõ pohárköszöntõvel
üdvözölte a volt kollégákat.

NYUGDÍJASOK KÖSZÖNTÉSE
Régi hagyomány Zalaegerszegen, hogy egy bensõséges ad-

venti ünnepség keretében köszöntik azokat a volt kollégákat,
akik a polgármesteri hivatalból vonultak nyugdíjba. 

Fotó: Seres Péter

Fotó: Czeglédy András

VÁROSVÉDÕK A VÁROSKÉPI VÁLTOZÁSOKRÓL
KIFOGÁSOLTÁK A KÁLVÁRIA TÉR ÁTALAKÍTÁSÁT

A településképi védelem érvényesülésérõl és Zalaegerszeg vá-
rosképének változásáról esett szó a Városvédõ Egyesület leg-
utóbbi ülésén, melyet a Göcseji Múzeumban rendezett meg a ci-
vil szervezet.
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Madách Imre 200 évvel ezelõtt
született, ám az idei évforduló ki-
csit háttérbe szorult a Petõfi-em-
lékév eseménysorozatai miatt.
Pedig Madách, a magyar iroda-
lom egyik kiváló tagja és a re-
formkori írónemzedék jeles kép-
viselõje. A köztudatban többnyire
egymûves szerzõként él, pedig
Az ember tragédiáján kívül más
drámái is voltak – meséli Kiss
Gábor, a Deák Ferenc Megyei és
Városi Könyvtár fõkönyvtárosa,
aki a közelmúltban rendezett za-
lai közgyûjteményi napokon a
Mózes címû dráma és Keresztury
Dezsõ kapcsolatáról tartott elõ-
adást.

– Madách számos drámát írt,
és úgy látszik, hogy Az ember
tragédiáján kívül csak a Mózes
az, ami kiállja az idõk próbáját,
bár sajnos ezt a mûvet sokkal ke-
vesebben ismerik. Talán azért

merültek feledésbe a drámaíró
alkotásai, mert nem volt hagyo-
mányos értelemben színpadi
szerzõ, és színházi gyakorlata
sem volt. Mûvei inkább könyvdrá-
máknak számítanak, amiknek a
nyelvezete kicsit nehézkes és a
színpadra állításuk sem könnyû.
Ahhoz, hogy színházi környezet-
ben mûködjenek, kell egy „közve-
títõ”, vagyis egy olyan személyi-
ség, aki a közönség számára be-
fogadhatóvá teszi a mûveket.

Kiss Gábor felidézte, hogy Az
ember tragédiája esetében Arany
János volt a kulcsfigura, hiszen õ
alkalmazta színpadra a drámát,
könnyítve a szöveg nyelvezetén,
verselésén. Így hatalmas szere-
pe van abban, hogy sikertörténet
lett ez a Madách-mû.

– Valami hasonló történt a Mó-
zessel is, csak jóval késõbb. Ma-
dách 1860–61-ben írta ezt a da-
rabot, és közel sem dolgozott raj-
ta olyan sokat, mint a Tragédián.

Úgy küldte el a mûvet egy pályá-
zatra, hogy nem mutatta meg
elõtte senkinek. A bírálóbizottság
tagjai – köztük Arany János, Jó-
kai Mór és Kemény Zsigmond –
nem is nagyon tudtak mit kezde-
ni vele, bár számos részletét ko-
moly és értékes munkának talál-
ták. De egyes vélemények sze-
rint a nyelvi megformálása sok kí-
vánnivalót hagyott maga után.
Azt is tudni kell, hogy a mû az
1860-as évek elejének lázas lég-
körében született, amikor meg-
hiúsult a kísérlet, hogy a szigorú
abszolutisztikus rendszert felvált-
sa egy parlamentáris berendez-
kedés. Az uralkodó berekesztette
az országgyûlést (amelynek Ma-
dách is tagja volt), emiatt nagy
volt az elkeseredés.

Kiss Gábor hozzátette: a Mó-
zessel Madách az Egyiptomból
kivonuló, hazát keresõ, néppé
formálódó zsidók történetét hasz-
nálta fel arra, hogy kitartásra, va-
lamint a nemzeti és szabadság-
eszmények iránti elkötelezettség-
re buzdítson. A dráma azonban
nem lett sikeres. Megjelent

ugyan nyomtatásban, majd a Ko-
lozsvári Nemzeti Színház is mû-
sorra tûzte, de csak két elõadást
ért meg. Hasonló történt 1925-
ben Budapesten is, ahol a Nem-
zeti Színházban játszották, de
megint csak elmaradt a siker.
Még a neves szereplõgárda (Já-
szai Mari, Abonyi Géza) ellenére
is. Több évtizednyi csend után
Keresztury Dezsõ hozott áttörést,
akit az 1960-as évek közepén, a
veszprémi Petõfi Színház igazga-
tója, Turián György kért fel arra,
hogy dolgozza át színpadra a
drámát.

– Keresztury visszaemlékezé-
seibõl kiderül, hogy eleinte nem
nagyon örült a felkérésnek, mert
nehezen kezelhetõ mûnek tartot-
ta, de végül megbirkózott vele.
Modernizálta a dráma szerkeze-
tét, rövidítette és nyelvileg kezel-
hetõbbé tette a szöveget. Törté-
neti szempontból pedig különö-
sen érdekes, hogy Kereszturynak
a korábbi „belemagyarázásokat”,
áthallásokat is le kellett rántania a
szövegrõl. Hiszen Madách idejé-
ben sokan Széchenyit, vagy Kos-

suthot látták Mózesben, Egyipto-
mot meg Ausztria szimbolikája-
ként értelmezték a politikai hely-
zet miatt. Az 1960-as évek köze-
pén egy más légkörben készült
az átirat. Tíz év telt el az 1956-os

forradalom óta, és még nagyon
közel volt a holokauszt emléke is.
Emiatt Keresztury egy jelentõs
változtatást tett a szövegen. Mó-
zes végakaratát Madách még úgy
fogalmazta meg a dráma végén,
hogy „Körülünk tengernyi az el-
lenség. Gyûlölet tarthatja csak
fenn népét Izraelnek, szeretet
csúfosan olvasztaná el”. Ez egy
áthallás lehetett a már említett
1860-as évek politikai hangulatá-
ra. Keresztury úgy írta át ezt a
részt, hogy „A hit és a hûség tart-
hatja csak fenn népét Izraelnek.”,
ami véleményem szerint egy vál-
lalható átalakítás volt a maga ko-
rában – fogalmazott a fõkönyvtá-
ros. – Madách egy olyan „alap-
anyagot” tett le a Mózessel, amit
a különféle korszakokban külön-
féle módon lehet értelmezni. Hol
a szabadságvágyra, hol az egy-
ségért aggódó népvezér figurájá-
ra helyezve a hangsúlyt, de a né-
pen belüli ellenséggel és önma-
gával is vívódhat a fõszereplõ az
egyes értelmezésekben.

Keresztury Mózes-átirata vé-
gül nagyon jól sikerült. A veszp-
rémi 1966-os debütálást – ami
egyfajta vidéki próbája volt an-
nak, hogy mûködõképes-e a da-
rab – jól fogadta a közönség. A

dráma tájelõadásként még Zala-
egerszegre is eljutott. 1967-ben
már a fõvárosi Nemzeti Színház
is mûsorra tûzte az elõadást. A
címszerepet Sinkovics Imre ját-
szotta. Kiss Gábor megemlítette,
hogy könyvtáruk birtokában van
a Nemzeti Színház színészeinek
kézjegyével ellátott színlap, ami
a Keresztury-hagyaték révén került
hozzájuk. A darabot az 1980-as
évek végéig játszották, összesen
450 elõadást ért meg. A három-
századik elõadáson ünnepélye-
sen köszöntötték Keresztury De-
zsõt is, mint a mûvet színpadra
segítõ alkotót.

Az általa újraszövegezett mû
1966-ban már kötet formájában
is megjelent, melyhez Kass Já-
nos, a korszak híres grafikusmû-
vésze készített illusztrációkat; ez
a könyv szintén megtalálható a
könyvtárban. Érdekesség, hogy a
kötet végén egy tanulmány olvas-
ható a Mózes címû dráma törté-
netérõl, amit maga Keresztury
Dezsõ írt.

– pP –

Eddig két sikeres foglalkozáson
vannak túl, a második órára la-
punk is ellátogatott, elõtte pedig
váltottunk néhány szót a foglalko-
zásvezetõvel. Németh Mária – aki
nyugdíjazása elõtt a Báthory-isko-
la magyartanára volt – érdeklõdé-
sünkre elmondta, hogy a 2010-es
évek elején kezdett el érdeklõdni a
kreatív írás iránt. Jelentkezett is
egy képzésre, melyet pedagógu-
soknak szerevezett a Kossuth
Klub egy európai uniós projekt ré-
szeként. Három országból vettek
részt tanárok a kurzuson, aminek
keretében Angliába is eljutottak.

Ez egy nagyon intenzív és inspirá-
ló tanulási idõszak volt számára.

Annál is inkább, mert mint fo-
galmazott, a tantárgyi követelmé-
nyek miatt eléggé szûk a pedagó-
gusok mozgástere. Kevés az idõ
és a lehetõség arra, hogy valami-
lyen kreatív, élményszerû irányba
tereljék az iskolai órákat. Ám a
képzésen tanultak segítségével
azért néha sikerült ezen felülemel-
kedni. 2019-ben határozott úgy,
hogy jelentkezik a Pécsi Tudo-
mányegyetem biblioterapeuta
szakirányú képzésére, melyet az
egyetem budapesti képzési köz-
pontjában végzett el, Béres Judit
pszichológus, irodalomterapeuta
vezetésével. 

Mint mesélte, eleinte diákcso-
portoknak szervezett foglalkozá-
sokat, illetve néhány workshop al-
kalmával ismertette meg a helyi
kollégákat az irodalomterápiával.
Miután nyugdíjas lett, úgy érezte,
hogy több ideje lenne arra, hogy
kurzusokat tartson, így örül a lehe-
tõségnek, hogy a Keresztury
VMK-ban elindulhatott a „Szö-
veg(l)elõ találkozások” címû, fel-
nõtteknek szóló nyitott csoport.

– Persze a legnehezebb az,
hogy a bõséges kínálatból kiválasz-
szak egy-egy szöveget. Ez igényli
a legtöbb felkészülési idõt. Na-
gyon szeretem a kortárs irodalmat,
fõleg a hazait, de külföldi szöveg is

szóba jöhet. A mai alkalomra pél-
dául Wislawa Szymborska Nobel-
díjas lengyel költõnõ egyik versét
hoztam. Mert nemcsak prózai szö-
vegekkel dolgozunk, hanem lírával
is. Utóbbi több lehetõséget ad ak-
kor, ha a foglalkozáson kreatív
írásra is sor kerül. A próza pedig
az egyes magatartásmodellek mé-
lyebb vizsgálatát teszi lehetõvé.
Az elsõ órán például Mécs Anna
Valika címû novelláját dolgoztuk
fel.

Hogy mit jelent a szöveg feldol-
gozása? Németh Mária azt mond-
ja, hogy a biblioterápia elsõsorban
önismereti kérdéseket boncolgat,
de természetesen – mivel az
egyén a társadalom része – óha-

tatlanul megjelenik valamilyen tár-
sadalmi probléma is. A Valika ese-
tében például a nõi szerepek, az
identitás kérdése. Fontos, hogy a
foglalkozás másfél órája alatt
együtt legyen a csoport, együtt
gondolkodjanak, átbeszéljék az ol-
vasottakat. Vagyis a csoportdina-
mika is hangsúlyos. Megbeszélik,
hogy kibõl mit vált ki az adott szö-
veg, hogy kerülhet az egyén köze-
lebb önmagához a szöveg által.
Az olvasottakra és egymásra is
reagálnak a foglalkozás alatt.

– A lényeg, hogy kapcsolódjunk
egymáshoz, megtapasztaljuk a
másik érzését, véleményét, hiszen
sok mindenben nem vagyunk egy-
formák, és ez így van jól. Az önis-
meret mások megértéséhez, elfo-
gadásához is elvezet. De gyakran
tanulni kell, hogy hogyan hallgas-
suk meg a másikat. Ebben is segít
a biblioterápia. Ezenkívül közös él-
ményt ad, vagy éppen további ins-
pirációt egy-egy szöveg, szerzõ,

vagy téma felfedezésére, újraolva-
sására. Általában van „házi fel-
adat” is, ami arra szolgál, hogy ott-
honi környezetben még jobban el
lehessen mélyülni a témában, át-
gondolva a csoportban elhangzot-
takat.

Ahogyan azt a foglalkozás ele-
jén a terapeuta a csoportnak el-
mondta: az órán mindenki meg-
szólalása, észrevétele fontos, és
egyforma értékû. Nincs olyan,
hogy jó vagy rossz hozzászólás.
Az pedig alapszabály, ha a termet
elhagyják, akkor a másik megnyil-
vánulásait nem beszélik ki. 

A biblioterápia gondolkodásra
ösztönzi az egyént, hogy reálisan
lássa saját helyzetét, és az esetle-
ges problémáira alternatív megol-
dásokat találjon.

A Szöveg(l)elõ találkozások
nyitott. A foglalkozásokhoz – me-
lyet minden hónap harmadik csü-
törtökén tartanak – bárki csatla-
kozhat.
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Rendhagyó módon nyílt meg
Gébárton a kézmûvesház Pano-
ráma Galériájában a Zala Várme-
gyei Népmûvészeti Egyesület
tagságának éves munkáját be-
mutató kiállítás. A szokásos kö-
szöntõk helyett a vállalkozó
szellemû alkotók beszéltek a
munkájukról, a népmûvész kö-
zösségrõl vagy éppen az ott-
hont adó kézmûvesházról.

– b. k. –

Jó gyakorlatként jellemezte ezt
a szokásostól eltérõ megnyitót De-
vecz Erzsébet, az egyesület elnö-
ke. Fontosként hangsúlyozta, hogy
az országos és pályázati bemuta-
tók mellett legyen egy ilyen, nem
meghívásos, nem kötött tematikájú,
hanem, aki amit szívesen megmu-
tat az éves munkájából koncepció.
Közben beszélhetnek az alkotók az
inspirációról, a gyûjtõ- és kutató-

munkáról és ez az alkalom is erõsí-
ti a közösségi összetartozást, a
népmûvészet iránti elkötelezõdést. 

– Ti vagytok ma a magyar nép-
mûvészek. A munkátokról pályáza-
toknak köszönhetõen több szakmai
kiadvány készült az elmúlt évtize-

dekben. De írjátok le a technikát,
hogy tanulási forrás legyen, akár
online adatbázisban is, az egyesü-
letünk Vitrin a Neten címmel készít
virtuális népmûvészeti adatbázist –
biztatta a résztvevõket Devecz Er-
zsébet, reagálva az elsõ felszólaló,

Bereczky Csaba fafaragó népmû-
vész felvetésére, hogy már nem lé-
tezik az a világ, mint az õ fiatalko-
rukban, hogy mestereket, adatköz-
lõket kerestek fel. Ezért egyre fon-
tosabbak a könyvek, melyek ösz-
szegzik a tudást. 

Mecséri Cecília hímzõ felszólalá-
sa révén szóba kerültek a múzeu-
mok, a vármegyei és országos in-
tézmények, ahol készségesen tá-
mogatják a népmûvészek kuta-
tómunkáját. Domján Zsuzsanna, a
hetési hímzés elkötelezettje a hatá-
ron innen és túl végzett szakköri fog-
lalkozásairól, a hetési hímzés újra-
gondolásáról mesélt az év során el-
ért sikerei mellett. Majd Kovács Zol-
tán szarufaragás-bemutatót tartott. 

A rendezvényen jelentették be,
hogy november 10-én Nagykani-
zsán az XIII. Országos Vasutas
Népmûvészeti Kiállításon közremû-
ködésért kapott díjat a Zala Várme-
gyei Népmûvészeti Egyesület. 

DÍJAT KAPOTT A NÉPMÛVÉSZETI EGYESÜLET
ÉVES ÖSSZEFOGLALÓ KIÁLLÍTÁS GÉBÁRTON

GONDOLKODÁSRA ÖSZTÖNÖZ, ÖNISMERETRE TANÍT
BIBLIOTERÁPIÁS CSOPORT INDULT A VMK-BAN

Van, akit az irodalom szeretete, van, akit a kíváncsiság hajtott,
másokat pedig az érdekelt, hogy miképp lehet egy szöveghez kö-
zelebb kerülni. Néhány hete irodalomterápiás csoport indult a
Keresztury VMK-ban, Németh Mária biblioterapeuta vezetésével.

Németh Mária csoportvezetõ

Középen Keresztury Dezsõ

Kiss Gábor

KERESZTURY TETTE SIKERESSÉ MADÁCH MÓZESÉT
EGY POLITIKAI KORSZAKOKON ÁTÍVELÕ DRÁMA TÖRTÉNETE

Különleges szállal kapcsolódik Madách Imre Mózes címû drá-
mája Zalaegerszeghez. A történetben a kapocs nem más, mint
Keresztury Dezsõ író, akadémikus. 

Devecz Erzsébet
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Meghívó
ZALAEGERSZEG MEGYEI JOGÚ VÁROS

ROMA NEMZETISÉGI ÖNKORMÁNYZATA KÉPVISELÕ-TESTÜLETE

2023. DECEMBER 7-ÉN (CSÜTÖRTÖKÖN) 15.30 ÓRÁTÓL

KÖZMEGHALLGATÁST TART

A ROMA NEMZETISÉGI ÖNKORMÁNYZAT HIVATALOS HELYISÉGÉBEN

(ZALAEGERSZEG, PÁZMÁNY P. U. 14.),
MELYRE MINDEN ÉRDEKLÕDÕT TISZTELETTEL MEGHÍV.

A KÖZMEGHALLGATÁS NAPIRENDJE:

1. Közérdekû kérdések, felvetések

A lakosság részérõl érkezõ kérdéseket és felvetéseket a Roma Nemzetiségi Önkormányzat elnö-
ke felé címezve 2023. november 22–december 6. közötti idõszakban lehet feltenni, telefonon a
06-30/604-6443 telefonszámon; e-mailben az rnozalaegerszeg@gmail.com e-mail címre, valamint
postai úton a 8900 Zalaegerszeg, Pázmány Péter u. 14. sz. címre megküldve.

PÁLYÁZATI FELHÍVÁS
Zalaegerszeg 178/2 hrsz-ú (Závodszky u. 1.)

önkormányzati ingatlan értékesítésére

Zalaegerszeg Megyei Jogú Város Önkormányzata Közgyûlése a nemzeti vagyonról szóló
2011. évi CXCVI. törvény és az önkormányzat vagyonáról, a vagyongazdálkodás és vagyon-
hasznosítás szabályairól szóló 4/2013. (II. 08.) önkormányzati rendelet elõírása alapján nyilvá-
nos ingatlaneladási pályázat lefolytatásával kívánja értékesíteni Zalaegerszeg Megyei Jogú Vá-
ros Önkormányzata kizárólagos tulajdonát képezõ Zalaegerszeg 178/2 hrsz-ú (volt Edelmann-
nyomda) ingatlanát az alábbiak szerint:

A pályázati ajánlatokat „Závodszky u. 1.” jeligével, zárt borítékban lehet benyújtani.

Lényeges körülmények:

Az ingatlant jelenleg a Zalaegerszegi Városfejlesztõ Zrt. (8900 Zalaegerszeg, Sütõ u. 4.) mint bér-

lõ, valamint az általa befogadott albérlõk használják.

A pályázati felhívás teljes szövege az önkormányzat hivatalos honlapján (www.zalaegerszeg.hu) a

Hirdetmények, pályázatok rovat Pályázatok alrovata alatt elérhetõ.

Pályázat beadásának határideje: 2024. január 15. (hétfõ) 10.00 óra.

Helye: ZMJV Polgármesteri Hivatal Mûszaki Osztálya, II. em. 211. iroda

8900 Zalaegerszeg, Kossuth u. 17–19.

Módja: személyesen vagy postai úton

A pályázattal kapcsolatosan érdeklõdni, a helyszíni megtekintésre idõpontot egyeztetni ZMJV Pol-

gármesteri Hivatala Mûszaki Osztálya Vagyongazdálkodási Csoportjánál (8900 Zalaegerszeg, Kossuth

u. 17–19. II. emelet, 211. iroda – Telefon: 92/502-129, 204. mellék), illetve a Zalaegerszegi Városfejlesz-

tõ Zrt.-nél (8900 Zalaegerszeg, Sütõ u. 4. – Telefon: 92/510-175, 92/510-176) lehet.

Zalaegerszeg Megyei Jogú Város Önkormányzata a pályázati kiírást az ajánlatok benyújtására meg-

határozott idõpontig indokolás nélkül visszavonhatja, és az ajánlatok megismerését követõen indokolás

nélkül érvénytelennek, vagy a pályázati eljárást eredménytelennek nyilváníthatja.

Ingatlan
(Zalaegerszeg)

Megnevezés
Ingatlan
területe

Induló
BRUTTÓ vételár

Pályázati biztosíték
összege

178/2 hrsz
(Závodszky u. 1.)

kivett üzem 1 ha
1.174 m2 380.000.000 Ft 10.000.000 Ft

VÁROSI  SPORTLÉTESÍTMÉNY GONDNOKSÁG INTÉZMÉNYE
8900 Zalaegerszeg, Október 6. tér 16. 

PÁLYÁZATI FELHÍVÁS

A Városi Sportlétesítmény Gondnokság Intézménye nyilvános pályáztatás útján kívánja
bérbe adni, 3 év határozott idõtartamra, 2024. január 1. napjától az alábbi ingatlant:

PÁLYÁZATI AJÁNLAT:
A pályázati ajánlatnak tartalmaznia kell:
– Pályázó nevét, címét.
– A bérelni kívánt ingatlan pontos meghatározását, a pályázó ajánlatát a bérleti díjra vonatkozóan,

amely a kiinduló díjnál kevesebb nem lehet.
– A pályázati biztosíték befizetésének igazolását.
– Nyilatkozatot a pályázati feltételek elfogadásáról és az ellenszolgáltatás teljesítésére vonatkozó kö-

telezettség vállalásáról.
– A befizetett bánatpénz összegét a felek eredményes pályázat esetén a bérleti díjba beszámítják.
– A pályázatnak tartalmaznia kell, hogy a pályázó a helyiséget milyen célra kívánja hasznosítani.
– A nemzeti vagyonról szóló 2011. évi CXCVI. törvény alapján a nem természetes személy pályázó-

nak nyilatkoznia kell, hogy átlátható szervezetnek minõsül.

Pályázat beadásának határideje: 2023. december 12. 12.00 óra

Helye: Városi Sportlétesítmény Gondnokság Intézménye
8900 Zalaegerszeg, Október 6. tér 16.

Módja: személyesen vagy postai úton

A pályázat akkor minõsül határidõre benyújtottnak, ha az ajánlattételi határidõ lejártáig a megadott cím-
re beérkezik. A késve érkezett ajánlatokat a kiíró érvénytelennek minõsíti.

A pályázati hirdetmény teljes szövege a www.zalaegerszeg.hu internetes oldalon, az önkormányzat hi-
vatalos honlapján megtekinthetõ.

Cím
(Zalaegerszeg)

Megnevezés
Ingatlan
területe

Induló
BRUTTÓ vételár

Pályázati biztosíték
összege

Zalaegerszeg, Október 6. tér 16. sz.
alatti 3013/1 hrsz-ú ingatlan

vendéglátó-
helyiség 29 m2 30.000 Ft 5.000 Ft

FELHÍVÁS
A RENDSZERES GYERMEKVÉDELMI KEDVEZMÉNYBEN RÉSZESÜLÕ, HÁTRÁNYOS HELYZETÛ

ÉS HALMOZOTTAN HÁTRÁNYOS HELYZETÛ GYERMEKEK RÉSZÉRE

A 2023/2024. TANÉV TÉLI TANÍTÁSI SZÜNETÉNEK IDÕTARTAMÁRA VONATKOZÓ

SZÜNIDEI GYERMEKÉTKEZTETÉS BIZTOSÍTÁSA CÉLJÁBÓL

Zalaegerszeg Megyei Jogú Város Önkormányzata a gyermekek védelmérõl és a gyámügyi
igazgatásról szóló 1997. évi XXXI. törvény, és a személyes gondoskodást nyújtó gyermekjóléti
alapellátások és gyermekvédelmi szakellátások térítési díjáról és az igénylésükhöz felhasznál-
ható bizonyítékokról szóló 328/2011. (XII. 29.) korm.rendelet alapján szünidei gyermekétkezte-
tés keretében ingyenes ebédet biztosít a szülõ, törvényes képviselõ kérelmére

bölcsõdés, azaz öt hónapos kortól a 18. életév betöltéséig a hátrányos helyzetû és
a rendszeres gyermekvédelmi kedvezményben részesülõ,

halmozottan hátrányos helyzetû gyermekek

részére az alábbiak szerint:

A 2023/2024. tanév téli tanítási szünetének idõtartamára vonatkozó szünidei gyermekétkeztetés
igénybevételének lehetõsége:

A szünidei étkezést igényelhetik azon hátrányos helyzetû és rendszeres gyermekvédelmi ked-
vezményben részesülõ, halmozottan hátrányos helyzetû gyermekek, akinek hátrányos vagy hal-
mozottan hátrányos helyzete a jogszabályokban meghatározottak szerint fennáll.

A 2023/2024. tanév téli tanítási szünetének idõtartamára vonatkozó szünidei gyermekétkeztetés
biztosításának idõtartama:

2023. december 22., 27., 28., 29.; 2024. január 2., 3., 4., 5. (iskolai téli szünet 8 munkanapja)

A 2023/2024. tanév téli tanítási szünetének idõtartamára vonatkozó szünidei gyermekétkeztetés
igénybevételének helyszíne:

Kaffka Margit Tagkollégium
8900 Zalaegerszeg, Puskás T. u. 2. 

A 2023/2024. tanév téli tanítási szünetének idõtartamára vonatkozó szünidei gyermekétkeztetés
igénybevételének módja:

„Nyilatkozat a Gyvt.21/C. §-a szerinti szünidei gyermekétkeztetés igénybevételéhez” elnevezésû
nyomtatvány kitöltése, aláírva az ellátást igénylõ szülõ, más törvényes képviselõ részérõl.

A nyilatkozatok személyes leadásának határideje, címe:
2023. december 11. (hétfõ)
Zalaegerszegi Család- és Gyermekjóléti Központ
8900 Zalaegerszeg, Apáczai Csere János tér 5.

A 2023/2024. tanév téli tanítási szünetének idõtartamára vonatkozó szünidei gyermekétkeztetés
biztosításának módja:

A szünet idõtartamára esõ munkanapokon a déli meleg fõétkezés helyben történõ elfogyasztása
11–12 óra között. (Ha az étel helyben történõ elfogyasztását a gyermek elõre nem látható hiányzása,
betegsége vagy egyéb ok akadályozza, a részére biztosított ételt a szülõ elviheti!)

Mivel az ingyenes szünidei gyermekétkeztetés biztosítása közpénzbõl történik, határozottan
kérjük, hogy ha nem kívánja a megjelölt idõpontok bármelyikében az étkezést igénybe venni,
úgy azt feltétlenül mondja le az ingyenesen hívható zöldszámon (06-80-210-411) az étkezést
megelõzõ nap 8.30-ig, hogy ezzel elkerülhessük a közpénzek pazarlását! 

A bölcsõdés- és óvodáskorú gyermek esetén a szünidei gyermekétkeztetés a következõ idõszakra
vehetõ igénybe: a bölcsõdei ellátást nyújtó intézmény és az óvoda zárvatartásának idõtartama
alatti munkanapokon. (A bölcsõde és az óvoda esetleges zárvatartásáról az intézményekben kérhet
felvilágosítást!)

Amennyiben rendszeres gyermekvédelmi kedvezményre jogosult gyermeke/i részére a szünidei
gyermekétkeztetést igénybe kívánja venni, és gyermeke/i hátrányos, halmozottan hátrányos hely-
zete még nem került megállapításra, úgy ez irányú kérelmét Zalaegerszeg Megyei Jogú Város Pol-
gármesteri Hivatala Szociális és Igazgatási Osztályán (Zalaegerszeg, Ady u. 15.) ügyfélfogadási idõ-
ben terjesztheti elõ.

A beadásnál kérjük, vegye figyelembe az ügyintézés idõtartamát is.
Ügyfélfogadási idõ: kedd, péntek: 8.00–12.00 óra, szerda, csütörtök: 13.00–16.30 óra között.

Diétás étrend – az intézményi gyermekétkeztetéshez hasonlóan –
szakorvosi igazolással alátámasztva igényelhetõ!
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– Nagy megtiszteltetés szá-
momra, hogy vezetõedzõ lehetek
egy szép múltú klubnál – hangoz-
tatta Rózsás Gábor. – A másik,
amiért elvállaltam, hogy több éve
már itt dolgozom a nõi csapatnál,
úgy éreztem, jól ismerem a társa-
ságot. Nagyon sok játékos nevelé-
sében részt vettem, akik tagjai az
elsõ csapat keretének, ami újabb
motivációt jelentett számomra.

– Végigtekintve a csapat
játékoskeretén, Kovácsot, Jur-
kót leszámítva utánpótlásko-
rúak alkotják. Mi a cél? 

– Valóban az említett két játé-
kos jelenti a rutint, igaz, még pá-
ran már átléptek a felnõttkorba, a
csapat döntõ többségét utánpót-
láskorú játékosok alkotják. Célunk
egy saját arculatot kialakítani tá-
madásban, védekezésben egy-
aránt. Azt tapasztalom, hogy jó

úton járunk. Hosszú távú célt nem
is határoztunk meg, minden talál-
kozón igyekszünk a legjobb játé-
kunkat nyújtani. Célunk a tisztes
helytállás.  

– Bõvebben, a tisztes helyt-
állás mire lehet elég? 

– A csoportunk játékerejét ki-
egyenlítettnek tartom, bármelyik
csapat képes legyõzni a másikat.
Jelenleg az élmezõnyben tanyá-
zunk. Célunk, minél elõrébb vé-
gezni a tabellán. Eredményessé-
günk nagyban függ az aktuális for-
mától. Bizakodom, hogy sok mér-
kõzésen játszunk jó formában, és
akkor minél elõrébb végezhetünk.
Hangsúlyoznám, konkrét célt nem
tûztünk a lányok elé. Úgy érezem,
így jóval felszabadultabban játsz-
hatnak.

– Milyennek látod a nõi ko-
sárlabda helyzetét a városban?

– Rengeteg munka vár ránk.
Nem egyszerû az elõrelépés, mi-
vel javarészt saját nevelésre tá-
maszkodunk. Az a célunk, hogy lé-
pésrõl lépésre haladjunk elõre. 

– Lehet még valamikor A cso-
portos nõi kosárlabdacsapat
Egerszegen?

– Edzõként természetesen bí-
zom benne, de ahhoz még jó pár
évnek el kell telnie. Nagyon örül-
nék, ha idõvel ilyen célokért küzd-
hetnénk. A szakmai oldal mellett,
nyilván az anyagiaknak is össze

kell állnia, hogy a ZTE-nél feljutás-
ról lehessen beszélni. A fiatal ma-
gyar játékosok többsége egyetem-
re jár más városokban, az õ meg-
szerzésük nehézkes. Az NB I A
csoportjához még több évnek el
kell telnie, hogy kimondhassuk, na
most az A csoport a cél.

– Akkor egyelõre marad a B
csoport és az utánpótlás-neve-
lés?

– Egyértelmûen, igen. Ezért
dolgozunk a klubnál foglalkoztatott
edzõ kollégákkal, hogy minél több
játékost neveljünk. Aztán valami-
kor, ha kialakul egy nagyon jó csa-
pat, megerõsítve, harcba szállhat
az A csoportért.

– A városban a klasszikus
nõi csapatsportágak közül
egyedül a ZTE nõi csapata sze-
repel a Nemzeti Bajnokságban.
Gondolom a beiskolázással nin-
csen gondotok?

– Szívesen jönnek hozzánk ko-
sárlabdázni. Igaz, ezért sokat is te-
szünk, járunk be az iskolákba,
ahol igyekszünk népszerûsíteni a
sportágat. Nagyon sokat jelent,
hogy a város felnõttcsapatai hogy
szerepelnek. Tavaly a ZTE férfi
együttese jól teljesített, ennek ha-
tására a nõi vonalon is egyre töb-
ben jöttek hozzánk, hogy szeret-
nének kosárlabdázni. A siker nagy
motivációt jelent egy-egy sportág
számára.

MEGTISZTELTETÉS, HOGY A ZTE VEZETÕEDZÕJE LEHET
MINÉL TÖBB MÉRKÕZÉST NYERNI ÉS JÁTÉKOSOKAT NEVELNI
A ZTE nõi kosárlabdacsapata már több éve szerepel az NB I B

csoportjában, az idei idényre a Fehér-csoportba nyert besorolást
az együttes. Az A csoportos búcsú után alaposan megfiatalodott
a csapat, igy egyelõre a feljutás szóba sem kerül, anyagiak és
szakmai okok miatt. Az idei idényre a vezetõedzõi poszton válto-
zás történt, Rózsás Gábor irányítja az együttest. 

– Valamivel jobbra számítot-
tam, tisztában voltam a csoport já-
tékerejével – kezdte értékelését
Koller Zoltán, a ZTE II. vezetõ-
edzõje. – Harmadik szezont töltöm
a csapat mellett. Az évek során
egyre fiatalodó csapattal léptünk
pályára, az idei együttesben több
az U–17 csapatban is szereplõ já-
tékos is pályára lépett. Átszervez-
te a bajnokságot az MLSZ, csök-
kent az NB III létszáma, kiestek
csapatok a rostán, azok a klubok,
amelyeket rendre megelõztünk.
Ráadásul a csoportbeosztás so-
rán az egyik legerõsebbe kerül-
tünk. Az ötödik helyezett csapattól
lefelé lévõ csapatokkal szoros
mérkõzéseket játszottunk. Egy kis
szerencsével több mérkõzést
nyerhettünk volna, és akkor leg-
alább két hellyel elõrébb lennénk a

tabellán.  Azt kell, hogy mondjam,
jelenlegi helyezésünk reális. A baj-
nokság elején a csoport erõsségét
nézve tudtam, az alsóházban le-
szünk, és a kiesés ellen küzdünk.
Azt szerettem volna elérni, hogy ne
legyünk annyira leszakadva az
elõttünk állóktól. Ezt teljes mérték-
ben nem sikerült elérni, de optimis-
ta vagyok, van hátra 13 mérkõzé-
sünk a tavasszal, szerzünk, annyi
pontot, hogy bent maradjunk.

– A csoportban a legkeve-
sebb gól rúgták. Gondolom, ez
sok mindent elárul a helyzetki-
használásról.

– Ellenfeleink többsége az álta-
luk megnyert mérkõzés után elis-
merte, hogy jól játszottunk, helyze-
teink is voltak, amit kihagytunk. A
védekezésben több buta hibát kö-
vettünk el, és vereség lett a vége.

Az elõre játékunkból hiányzott a
minõség, és hiába játszottunk
szemre tetszetõsen, kikaptunk. A
szép játékért nem járt pont. Sok-
szor az eredmény nem tükrözte a
mérkõzéseink játékképét. Az utol-
só fordulóban az éllovas Tatabá-
nya ellen is vezettünk, szépen ját-
szottunk, a mérkõzés hajrájában
durva hibákat követtünk el, tíz perc
alatt kaptunk három gólt, és súlyos
vereség lett a vége. Az õsz során
fõleg a gólszerzéssel voltak gond-

jaink, az utolsó helyezett Csorna is
több gólt szerzett, mint mi. Feltét-
lenül szûkségünk lesz egy minõ-
ségi csatárra, egy eredményes tá-
madó nagyon hiányzott a csapa-
tunkból.

– Kevesebb volt a visszaját-
szó is az elsõ csapatból. Amikor
a tartalékoknál szerepeltek, ak-
kor nem jelentettek igazi segít-
séget. 

–  A megállapítással egyet tu-
dok érteni. Sajnos, a visszajátszók
sem tudták azt a teljesítményt
nyújtani, amely többször gyõze-
lemhez segítette volna a csapatot. 

– Az õszi keret változhat a té-
li szünet során?

– Errõl még nem beszéltünk.
Az elsõ csapatnak még vannak
komoly mérkõzései. Gondolom,
ha teljesen lezárul az õszi szezon,
akkor tudunk beszélni a folytatás-
ról. Kikre számíthatok, kikre nem. 

– Mit vár a tavaszi idénytõl,
egy sikeres hajrával bent
maradthat a ZTE II. az NB III-ban?

– Rendületlenül bízom benne.
Nyilván a legfontosabb az lesz,
hogy támadójátékunk hatékonysá-
ga javuljon, és hátul ne kövessünk
el buta hibákat, és remélem, a
szerencse is jobban mellénk áll. A
tavaszi idényben rendre jobban
teljesítünk, ebben bízom, és akkor
meglehet a bentmaradás.  

A VEZETÕEDZÕ BÍZIK A BENTMARADÁSBAN
TAVASSZAL MINDIG JOBBAN SZEREPELTEK A ZTE TARTALÉKJAI
Pár elõrehozott tavaszi forduló után befejezõdött a bajnokság

õszi idénye a labdarúgó NB III-ban. Az Északnyugati csoportban
szereplõ ZTE II. a 15., kiesõ helyen zárt a 16 csapatot felvonultató
mezõnyben. A kék-fehérek 3 gyõzelmet arattak, 3 döntetlent ját-
szottak, 11-szer kaptak ki, 17 gólt lõttek, 29-et kaptak, 12 pontot
szereztek.  

Befejezõdött az õszi idény a
labdarúgó NB II-ben. A Nyugati-
csoportban szereplõ ZTE FC nõi
csapata, az 5. helyen zárt. A kék-
fehér alakulat hatszor gyõzött,
egy döntetlent játszott, négyszer
kapott ki, 54 gólt rúgott, 13-at ka-
pott és 19 pontot szerzett.

– A csapattal a szezon megkez-
dése elõtt az elsõ hat hely valame-
lyikének megszerzését terveztük. A
helyezéssel elégedett vagyok –
hangoztatta Pergelné Kalamár And-
rea edzõ. – Számomra az idény
közbeni helyezés csak tájékoztató
jellegû, a legfontosabb, hogy a baj-
nokság végén hol állunk, az a mérv-
adó. Úgy látom, egy kicsit jobb tava-
szi szerepléssel ott lehetünk akár a
4. helyen is.

– A statisztikát elemezve, a
táblázaton a ZTE elött álló csapa-
toktól kikaptak. A mögöttük álló-
kat a Kanizsát leszámítva meg-
verték.

– Mondhatjuk, a zalai rivális ellen
gyõznünk kellett volna. A tabellát

hosszú ideig vezetõ Pápa ellen szin-
tén nyerési esélyeink voltak. A Va-
sas ellen is volt esélyünk a három
pont megszerzésére. Ha az említett
találkozókat nyerjük, máris jobb lett
volna a helyezésünk az õszi idény
végén. Bár tudom, hogy a ha nem
játszik a sportban.

– Szakmai szempontból a tá-
madójátékkal vagy a védekezés-
sel volt elégedett? Az 54 rúgott
gól szép, de a mezõny két leg-

gyengébb csapata ellen két
számjegyû gyõzelmet arattak.

– A védõjátékunk az õszi idény
végére állt össze. A támadójáté-
kunkból – a már említett két mérkõ-
zést leszámítva – a hatékonyság
hiányzott. Fõleg az elõttünk álló csa-
patok ellen hiányzott a gól a játé-
kunkból. Helyzeteink voltak, de
rendre ki is maradtak. Ezen igyek-
szünk javítani a téli felkészülés so-
rán.

– Jön a téli átigazolási szezon,
változhat a játékoskeret?

– Jelen állás szerint nem változik
a keret, távozását senki nem jelen-
tette be. Bõ kerettel dolgozok, a 22
játékosból 15–16 mindig a rendelke-
zésemre áll, ha valaki sérülés vagy
munkahelyi elfoglaltság miatt nem
tud jönni az adott mérkõzésre. Az
U–19-es csapatunkból folyamato-
san építjük be a fiatalokat. Csak ak-
kor igazolunk, ha a hozzánk készülõ
játékos valóban erõsítést jelent.
Ilyen labdarúgó jelenleg nincsen a
látókörünkben.

– Mi az elképzelés a tavaszra?

– Célunk, hogy minél jobb helye-
zést érjünk el. Szeretnénk minél
több találkozót megnyerni. Feltartott
kézzel nem lépünk pályára. A jelen-
legi helyezésünket mindenképpen
meg szeretnénk tartani. 

– A tavaszi idényre mikor kez-
dik meg a felkészülést?

– A megérdemelt pihenõt köve-
tõen január közepén kezdjük el az
edzéseket. 

ELÉGEDETTEK A SZEREPLÉSSEL A NÕI LABDARÚGÓK

További zalai pontszerzõk.
N40A: 7. Pap Viktória (TRIÓ Eger-
szeg ZTC). N45A: 4. Sárecz Éva
(TRIÓ Egerszeg ZTC). N50A: 6.
Porgányiné Henrich Piroska
(TRIÓ Egerszeg ZTC). F16A: 4.
Hegedûs Márton (Göcsej KTFE),
7. Mézes Botond Csegõ (Göcsej
KTFE).  F60A: 5. Varga József
(Göcsej KTFE).

*
Másnap azonos helyszínen,

de a terep laposabb, gyorsabb ré-
szén a pontbegyûjtõ országos
bajnokságon indult a Göcsej
KTFE 7 és a TRIÓ Egerszeg ZTC
6 csapata. Ezen a napon már
több zalai csapat is nagyszerûen
teljesített, hiszen összesen 5 csa-
pat is dobogóra állhatott. A há-
romfõs csapatok tagjainak a köte-
lezõ pálya mellett a maguk által
szétosztott további ellenõrzõ pon-
tokat kellett mihamarabb össze-
gyûjteni, ami a csapat végered-
ményét adta. 

Pontszerzõ zalai csapatok.
N16E: 3. Göcsej KTFE (Pozsega
Mira, Schmal Kitti, Müller Sarolta),
4. TRIÓ Egerszeg ZTC (Dóra Csep-
ke, Porgányi Emma, Várady Helka).
N20E: 3. TRIÓ Egerszeg ZTC (Kol-
csár Panna, Radó Gyöngyvér,
Francsics Tamara). N21E: 8. Gö-
csej KTFE (Takács Orsolya, Takács
Szilvia, Pózna Anna Ibolya). N105:

1. Göcsej KTFE (Bertóti Regina,
Császár Éva, Szivák Ildikó). N125:
2. TRIÓ Egerszeg ZTC (Pap Viktó-
ria, Porgányiné Henrich Piroska,
Sárecz Éva). F16E: 5. Göcsej
KTFE (Hegedûs Márton, Czigány
Mátyás, Mézes Botond Csegõ).
F145: 3. TRIÓ Egerszeg ZTC (Kaj
Csaba, Mitró Zoltán, Fehér Ferenc).

*
A Nyírségben, Napkor térsége

adott otthont az idei éjszakai or-
szágos bajnokságnak, melyen a
két zalai tájfutó-egyesület – Gö-
csej KTFE, TRIÓ Egerszeg ZTC –
sportolói is rajthoz álltak. A nagy
távolság miatt ezúttal mérsékel-
tebb létszámban indultak zalai táj-
futók, ám annál eredményeseb-
ben szerepeltek. A N35A kategóri-
ában Császár Éva (Göcsej KTFE)
futott nagyszerûen, és gyõzelmé-
vel országos bajnoki címet szer-
zett. Az F50A kategóriában Fehér
Ferenc (TRIÓ Egerszeg ZTC) ma-
gabiztos versenyzéssel teljesítette
a technikás hosszú, de gyors pá-
lyát, amelyen a 2. helyen végzett. 

További pontszerzõ zalaiak.
N21A: 8. Pózna Anna Ibolya (Gö-
csej KTFE). N40A: 4. Pap Viktória
(TRIÓ Egerszeg ZTC). F16A: 4.
Hegedûs Márton (Göcsej KTFE),
6. Mézes Botond Csegõ (Göcsej
KTFE). F60A: 5. Varga József
(Göcsej KTFE).

TÁJFUTÓÉRMEK, PONTSZERZÕ
HELYEZÉSEK AZ OB-RÕL

A DélBakonyban, Ajka térségében rendezték meg a tájékozódá-
si futók idei hosszútávú országos bajnokságát és a pontbegyûjtõ
ob-t. A túlnyomórészt tiszta szálerdõben, változatos domborzatú
terepen, az egyéni versenyen egy zalai érem mellett több jó he-
lyezés született. Jó versenyzéssel országos bajnoki címet szer-
zett Császár Éva (Göcsej KTFE), aki fiatalabb korosztályban,
N35A versenyezve nyert.

A 15 klub 125 sportolója között
ott voltak a Zalaegerszegi Birkózó
SE fiataljai is. Az egerszegiek 22
birkózóval versenyeztek, és reme-
kül teljesítettek: 11 arany-, 5 ezüst-,
6 bronzérmet szereztek. Mellette az
összetett csapatversenyt is meg-
nyerte a ZBSE.

Aranyérmesek: Gerencsér Le-
vente, Pataki Botond, Pete Lõrinc,

Pete Ignác, Kiss Máté, Döbröntey
Anna, Kónya Koppány, Szipõcs
Ákos, Kraller Levente, Varga Borka,
Tímár Bence. Ezüstérmesek:
Szipõcs Noémi, Miklós Máté, Né-
meth Zsolt, Bartáky Bendegúz, Bár
Barnabás. Bronzérmesek: Mátai-
Smodics Bence, Smodics Alex, Do-
bó Kornél, Miklós Tamás, Kosztyó
Bálint, Kálmán János.

BIRKÓZÓÉREM-ESÕ BÜKÖN
Bükön rendezték meg tizedik alkalommal a Csatrum Sec Kupa

nemzetközi szabadfogású korosztályos birkózóversenyt.



8 Krónika

Nyitott mûtermi estre várta az
érdeklõdõket Nemes László
festõmûvész a Páterdombi Kö-
zösségi Házba, melynek szom-
szédos helyiségében található
mûterme is.

A közösségi ház fogadótermé-
ben legújabb festményeit állította
ki, de a látogatók az alkotó mûter-
mébe is bekukkanthattak. A tárla-
ton szereplõ képek (képsoroza-
tok) egy szigetet ábrázolnak, me-
lyet Ravaszdon fedezett fel egy
nyári alkotótábor során. Az új mû-
vekrõl többek között így vall: „Szá-
momra meghatározó élményt je-
lentett felfedezni, megtalálni vala-
mi újat, igazit és egyedit. A sziget,
mint jelenség, napjaink szimboli-
kája. Vágyódunk, keressük a sze-
mélyes kis szigetünk megteremté-

sét, de vajon megtaláljuk-e, befo-
gadnak-e?”

A mûvész számára az elzárkó-
zás, a kívülállóság, a semleges-
ség, a befogadás és az elszigete-
lõdés kérdésének végtelen érzel-
mi és gondolati szimbolikája is a
sziget. A képsorozat Hamvas Béla

sorait idézve a kissé filo-
zofikus, „Ami látható és
ami mögötte van” címet
kapta. Nemes László
festményeket és grafiká-
kat egyaránt készített a
munka során, és külön-
féle színekkel jelenítette
meg a szigetet: a víz, a
föld, a levegõ misztiku-
mát, egységét. A képe-
ket szándékosan nem
keretezte be, jelezve ez-
zel az alkotói és gondo-
lati szabadságot, amit
nem lehet keretek közé
zárni.

A festõmûvésszel la-
punk munkatársa, Pán-
czél Petra kulturális új-
ságíró beszélgetett az
est folyamán.Nemes László

ALKOTÓI, GONDOLATI SZABADSÁG
NEMES LÁSZLÓ FILOZOFIKUS SZIGETEI

Ismét Zalaegerszegen járt
Csalár Bence divatújságíró, di-
vatszakértõ, aki Stílustérkép cí-
mû legújabb könyvét mutatta be
Tánczos Mónika önismereti és
stílus coach stúdiójában.

A szerzõ korábban már két alka-
lommal járt a városban, akkor a
Deák Ferenc Megyei és Városi
Könyvtár rendezett számára kötet-
bemutatóval egybekötött író-olvasó
találkozót. Ezúttal egy szûkebb kör-
ben zajlott a beszélgetés. A téma
persze hasonló volt, hiszen a test-
kép, a fenntarthatóság és a divat
kapcsolata került szóba az est fo-
lyamán. Na, és az, hogy a testi-lel-
ki egyensúly miképp vezethet el
egy tudatosabb, fenntarthatóbb
gardrób kialakításához.

Csalár Bence szerint a divat de-
mokratizálódott a rendszerváltozás
után, de ezzel együtt egy túlfo-
gyasztás jött létre. Kialakult a
„nincs egy rongyom, amit felve-
gyek” szindróma, pedig a legtöbb
esetben tele van a szekrényünk.
Ennek oka az impulzusvásárlás,
amikor önmagunk jutalmazása,
vagy a stressz levezetése miatt ve-
szünk meg egy-egy ruhadarabot a
gyors boldogság reményében. Azt
ilyenkor nem mérlegeljük, hogy va-
jon fel tudjuk-e venni legalább há-
romféle „szettben” az adott ruhát,
pedig a cél ez lenne. A Stílustérkép

egy önismereti utazás is, ami ötle-
teket ad arra, hogy hogyan tudjuk
saját stílusunkat kialakítani úgy,
hogy közben ne másoknak akar-
junk megfelelni. Bence azt mesélte,
hogy õ afféle festõvászonnak hasz-
nálja a testét, és már nem érdekli,
hogy ki mit gondol. Ezért kemé-
nyen megdolgozott, gyerekkorában
sokat bántották is öltözködése
miatt. Mindig kísérletezõ típus volt,
és azokat a stíluselemeket, melyek-
kel felnõttként is önazonosnak érzi
magát, megtartotta. Könyvében sok
önéletrajzi elem található, különféle
interaktív játékokkal pedig gondol-
kodásra, önmaga jobb megismeré-
sére ösztönzi az olvasót.

A divatszakértõ azt vallja, hogy
az öltözködés legyen egyfajta kí-
sérlet és játék, melynek célja az ön-
kifejezés, és hogy megtaláljuk ma-
gunkat. Ha elfogadjuk, hogy nem
lehetünk mindenki számára tökéle-
tesek, akkor leszünk igazán szaba-
dok.

Szerinte sok nõ az ágy alá söpri
az identitását a gyermekvállalással,
pedig nem egyetlen szerepbõl áll
az élet, hiszen számtalan területen

helyt kell állnunk, sokféle tevékeny-
séget ûzhetünk. Nem egy kategória
alapján kell meghatározni magun-
kat. Lehetünk néha bevállaló-
sabbak, máskor meg konzervatí-
vok. A lényeg, hogy énünk újabb
rétegeit bontsuk ki az öltözködés
révén, és hogy minden tevékeny-
séghez, élethelyzethez megtaláljuk
a saját magunk öltözékét. A ruha
ugyanis nem más, mint az identitá-

sunk kiterjesztése. Ha jóban va-
gyunk magunkkal és a ruháinkkal,
akkor az egyes darabok fenntartá-
sára, ápolására, javítására is lesz
energiánk (pont úgy, mint egy pár-
kapcsolatban, ha ott konfliktus
akad). Mindez azt eredményezi,
hogy kevesebb felesleges ruhát vá-
sárolunk, s amink van, azt sokáig
viseljük, variálva, megújítva az
egyes darabokat.

TESTKÉP, DIVAT, FENNTARTHATÓSÁG
A RUHA IDENTITÁSUNK KITERJESZTÉSE

Tánczos Mónika és Csalár Bence

– b. k. –

Az 1962 óta mûködõ klub jelen-
legi elnöke, Zsirai Károly mutatta
be lapunk kérésére röviden a tárla-
tot.

– Nem volt kötött téma, valójá-
ban a klubból négy tag hozta el az
általa választott fényképeit, melye-
ket most egyszerre, egymás mellett
mutatunk be. Én 2009 óta vagyok

tagja a klubnak, azóta számos, leg-
alább évi egy kiállításunk volt már.
Míg korábban inkább augusztus
végén, a magyar fotógráfia napján
állítottunk ki, most ezt az idõpontot
– alkalmazkodva a kiállítóhelyhez –
áttettük novemberre. 

– A kiállítóknak vannak ked-
venc témái?

– Igen, és egyre magasabb
szinten dolgoznak ezekkel. Literári
doktor (dr. Literáti-Nagy Ferenc)
és Ekler László a tájképek, termé-
szetfotók elkötelezettje, Bors

Lajosné Kati az állatokat szereti
megörökíteni, én pedig pályázato-
kon szoktam indulni, a modernebb
képek és az emberábrázolás híve
vagyok – mondta Zsirai Károly, aki
többek között egymásra exponált
fotókkal igyekezett érzéseket
megjeleníteni. 

– A fotóklubról mondana né-
hány szót?

– Az aktív tagság mindig cseré-

lõdik, a fiatalok tanulás vagy csa-
ládalapítás miatt szoktak elmenni.
Az Alsójánkahegyi Kulturális
Egyesületnél (Szent László utca)
van a székhelyünk. A találkozókon
megosztjuk a tapasztalatainkat,
megnézzük egymás képeit, van,
aki szívesen elárulja az alkalma-
zott techinákat is. 

A kiállításon, melyet Seres Pé-
ter fotóriporter nyitott meg, az al-
kotók kis bemutatkozó szöveget is
mellékeltek, így a „késõn jövõk”
sem maradnak információk nélkül. 

FOTÓKIÁLLÍTÁS
NÉGY AZ EGYBEN

A Zalaegerszegi Fotóklub tagjainak fényképeibõl nyílt kiállítás
november 21-én az Apáczai Mûvelõdési Központban. A képek de-
cember 19-ig láthatók nyitvatartási idõben.

Zsirai Károly

– b. k. –

A háromévenkénti versenynek
1978 óta ad otthont városunk. Az
idén a területi fordulók után 35 isko-

lából különbözõ korcsoportokban
47 diák állt a dr. Hontvári Csaba
trombitamûvész elnökölte zsûri elé. 

Az ünnepélyes megnyitón elõ-
ször Gyõrffyné Könczöl Tímea, a
házigazda zeneiskola igazgatója
köszöntötte a megjelenteket, majd
a rendezvény védnökei, Balaicz
Zoltán polgármester, Kajári Attila a
Zalaegerszegi Tankerületi Központ
igazgatója és Vigh László ország-
gyûlési képviselõ, miniszteri biztos
mondott beszédet. Ezt követõen a
Savaria Rézfúvós Együttes adott
egy rövidebb koncertet, ezzel kí-
vánva szerencsés versenyzést az

általános és középiskolás korú
diákoknak. A megnyitón jelen volt
Guerra Gusztáv, a zeneiskola cím-
zetes igazgatója és Haász Viola
hajdani énektanárnõ, akik anno a

verseny indulásánál bábáskodtak
Tótmátyás Lajos egykori igazgató-
val együtt. A elõesten baráti ösz-
szejövetelt is rendeztek a verseny-
zõknek, a felkészítõ tanároknak és
a zongorakísérõknek. 

A fellépõk sorrendjét sorsolás-
sal döntötték el. A verseny és a díj-
kiosztó után a háromnapos ren-
dezvény ünnepi gálával zárult. 

A zalaegerszegiek legjobbja a
legnépesebb, második korcsoport-
ban induló Czett Loránd, aki a zsû-
ri különdíját érdemelte ki. Felké-
szítõ tanára Vörös István János
(zongorakísérõ Patai Rebeka). 

TROMBITAVERSENY
HÁROMNAPOS RENDEZVÉNY ZALAEGERSZEGEN

16. alkalommal került sor Zalaegerszegen a Lubik Imre Orszá-
gos zeneiskolai trombitaversenyre a Pálóczi Horváth Ádám Alap-
fokú Mûvészeti Iskola rendezésében a Városi Hangverseny- és
Kiállítóteremben. 


